

**PROPOSAL FOR A VIRTUAL SIDE EVENT
DURING THE TENTH SESSION OF THE AFRICA REGIONAL FORUM ON SUSTAINABLE DEVELOPMENT
TO BE HELD ONLINE IN APRIL 2024**

Introduction

Global Call to Action Against Poverty (GCAP) is a global social justice movement that works with national networks of civil society organisations in different countries across the world to challenge systems and institutions that perpetuate poverty, inequalities and marginalisation. In Africa, GCAP works with networks of civil society organisations in more than 20 countries spread in Southern, West, East and Central Africa.

Co-organising

During the occasion of the Africa Regional Forum on Sustainable Development (ARFSD) in April 2024, GCAP plans to co-host a side event with national partner coalitions: CONGOMA (Malawi), NANGO (Zimbabwe), GCAP Zambia, BOCONGO (Botswana), Halley Movement (Mauritius), SAHRINGON (Tanzania), Polycom Development (Kenya), Tumukunde Initiative (Rwanda) LUNACOP (DRC), GCAP Burundi, ROSEN (Niger), AMCP Mali, CCEB (Burkina Faso), Jeunes Vert (Togo), GCAP Senegal, AbibiNsroma Foundation (Ghana), NNNGO (Nigeria) and GCAP Sierra Leone. The event shall be online and is intended to provide space and opportunity to interested civil society organisations, academic institutions, government agencies, individual participants, among others, to deliberate, exchange views, share experiences and make recommendations on Africa's situation on social justice relative to the theme of the ARFSD 2024 themes. The event is intended to run for 90 minutes.

Objectives of the Side Event

Specifically, the proposed side event's objectives shall be two-fold:

1. To bring together interested civil society organisations, academia, government agencies, development practitioners and individuals to deliberate on social justice situation – with focus on SDG 1.
2. On the basis of the deliberations, to propose recommendations and share the same with the organisers of the ARFSD 2024 for their information, consideration and use.

Theme and Topics of the Side Event

The proposed theme of the Side Event is ***Addressing the Challenge of National Public Debt and its impact on Social Protection for Sustainable Development in Africa***. The theme is inspired by the understanding that the increasing public debt in Africa has become a strong enabler to poverty and undermines any effort to achieve SDGs 1 on Elimination of Poverty as well as the other SDGs. Similarly, without any social security, majority of ordinary people are vulnerable to sliding into poverty with the slightest shocks as was experienced in Africa in the early days of the COVID-19 global pandemic. In this regard, the Side Event shall centre its discussions on two key main topics:

- i. The Growing Challenge of Public Debt in Africa and its co-relation with rising poverty and its negative impact on SDG 1
 - a) The overall state of external/foreign debt in Africa
 - b) Experiences of countries in debt stress with regard to Social Protection and SDGs and proposals to ease the situation (3 speakers from 3 countries)
- ii. Universal Social Protection for Sustainable Development especially for SDG 1.
 - a) The state of Social Protection in Africa
 - b) Progress on the Ratification of the 2022 African Social Protection Protocol and the Role of CSOs in expediting the process

Participation (participants and speakers)

The Side Event shall be open to all. The invited shall include the following: civil society organization from across Africa and beyond; academia, government agencies, development practitioners and the general public. Lead speakers shall be drawn from the same category of envisioned participants. The Event shall aim to attract an average of 100 participants.

Outcome

At the end of the event and on the basis of the discussion topics and views emanating from the event, the side event organisers shall prepare a one-page write-up expressing issues raised and proposed recommendations for sharing with the organisers of the ARFSD for their consideration and use as may they may prefer.

**PROPOSITION D'ÉVÉNEMENT PARALLÈLE VIRTUEL
LORS DE LA DIXIÈME SESSION DU FORUM RÉGIONAL AFRICAÏN SUR LE DÉVELOPPEMENT DURABLE
QUI SE TIENDRA EN LIGNE EN AVRIL 2024**

Introduction

L'Action mondiale contre la pauvreté (AMCP) est un mouvement mondial de justice sociale qui travaille avec des réseaux nationaux d'organisations de la société civile dans différents pays du monde pour remettre en question les systèmes et les institutions qui perpétuent la pauvreté, les inégalités et la marginalisation. En Afrique, le GCAP travaille avec des réseaux d'organisations de la société civile dans plus de 20 pays répartis en Afrique australe, occidentale, orientale et centrale. (à propos des co-organisateur(s)).

Co-organisation

À l'occasion du Forum Régional Africain sur le Développement Durable (ARFSD) en Avril 2024, GCAP prévoit de co-organiser un événement parallèle avec des coalitions nationales partenaires : CONGOMA (Malawi), NANGO (Zimbabwe), GCAP Zambie, BOCONGO (Botswana), Halley Movement (Maurice), SAHRiNGON (Tanzanie), Polycom Development (Kenya), Tumukunde Initiative (Rwanda) LUNACOP (RDC), GCAP Burundi, ROSEN (Niger), AMCP Mali, CCEB (Burkina Faso), Jeunes Vert (Togo), GCAP Sénégal, AbibiNsroma Foundation (Ghana), NNNGO (Nigeria) et GCAP Sierra Leone. Les autres organisations partenaires sont: xxx, xxx. L'événement sera en ligne et vise à fournir un espace et une opportunité aux organisations de la société civile intéressées, aux institutions académiques, aux agences gouvernementales, aux participants individuels, entre autres, pour délibérer, échanger des points de vue, partager des expériences et faire des recommandations sur la situation de l'Afrique en matière de justice sociale par rapport au thème de l'ARFSD 2024. L'événement devrait durer 90 minutes.

Objectifs de l'événement parallèle

Plus, précisément, les objectifs de l'événement parallèle proposé sont doubles:

1. Réunir les organisations de la société civile, les universités, les agences gouvernementales, les praticiens du développement et les particuliers intéressés pour débattre de la situation de la justice sociale - en mettant l'accent sur l'ODD 1 -.
2. Sur la base des délibérations, proposer des recommandations et les partager avec les organisateurs de l'ARFSD 2024 pour information, considération et utilisation.

Thème et sujets de l'événement parallèle

Le thème proposé pour l'événement parallèle est "**Relever le défi de la dette publique nationale et adopter une protection sociale universelle pour le développement durable en Afrique**". Ce thème est inspiré par le fait que l'augmentation de la dette publique en Afrique est devenue un puissant catalyseur de la pauvreté et sape tout effort visant à atteindre l'objectif 1 de la stratégie pour le développement durable, à savoir l'élimination de la pauvreté, ainsi que les autres objectifs de développement durable. De même, en l'absence de sécurité sociale, la majorité des gens ordinaires sont susceptibles de sombrer dans la pauvreté au moindre choc, comme cela a été le cas en Afrique au début de la pandémie mondiale de COVID-19. À cet égard, l'événement parallèle axera ses discussions sur deux sujets principaux:

- i. Le défi croissant de la dette publique en Afrique et sa corrélation avec l'augmentation de la pauvreté et son impact négatif sur l'ODD 1

- a) L'état général de la dette extérieure/étrangère en Afrique
 - b) Expériences des pays surendettés en matière de programmes de développement et d'ODD et propositions pour améliorer la situation (3 intervenants de 3 pays)
- ii. La protection sociale universelle pour le développement durable, en particulier pour l'objectif de développement durable n° 1.
- a) L'état de la protection sociale en Afrique
 - b) Progrès de la ratification du Protocole africain de protection sociale 2022 et rôle des OSC dans l'accélération du processus

Date proposée

La date proposée pour l'événement parallèle est **le 17 Avril 2024 à 12h00 GMT.**

Participation (participants et intervenants)

L'événement parallèle est ouvert à tous. Parmi les invités figurent les organisations de la société civile de toute l'Afrique et d'ailleurs, les universités, les agences gouvernementales, les praticiens du développement et le grand public. Les orateurs principaux seront issus de la même catégorie de participants envisagés. L'événement vise à attirer une moyenne de 100 participants.

Résultat

À la fin de l'événement et sur la base des sujets de discussion et des points de vue exprimés lors de l'événement, les organisateurs de l'événement parallèle préparent un document d'une page exprimant les questions soulevées et les recommandations proposées, qu'ils partagent avec les organisateurs de l'ARFSD pour qu'ils l'examinent et l'utilisent comme ils le souhaitent.